
a bányabezárási és egyéb kötelezettségeket. A hi
telezők végleges kielégítése készpénzzel történt. A 
felszámolás folyamán ellenőrzést végzett az 
APEH, а ТВ, az Állami Számvevőszék, az Ipari 
és Kereskedelmi Minisztérium, a rendőrség, de 
személyes mulasztást egyik vizsgálat sem állapí
tott meg. Mára gyakorlatilag rendezetlen ügy alig 
maradt, és elmondhatjuk, hogy a felszámolás si
keresen zárult le. Ezt mind a kormány, mind a 
SZESZEK elismerte. A nagysikerű előadást Hal- 
mosi István ügyvezető igazgató egészítette ki, aki 
a felszámoló biztos helyettese volt 1996-ig.

Hozzászólt Kiss Gábor, Pál Sándor, Feke 
Sándor, Végh István, Oláh Sándor, Karacs Im
re, dr. Szabó Imre, Varga József és Rózsa Kál
mán. A kérdésekre dr. Gál István és Halmosi 
István adta meg a választ. A társalgás fehér asz
tal mellett folytatódott.

Dr. Szabó Imre

A mecseki szervezet életéből

Ipari parkok a Mecsekben

A z  OMBKE helyi szervezete rendezésében 
1999. május 5-én a Mecseki Bányavagyon-hasz- 
nositó Rt-nél (MBVH Rt.) előadások hangzottak 
el a tervezett mecseki ipari parkokról. Elsőként 
Kiss Lajos igazgatóhelyettes a Pécsi Ipari Park 
(PIP) előkészítésének és megvalósításának rögös 
útját vázolta. Ezt követően Kékes Péter vezér- 
igazgató (PIP Rt.) a már működő vállalkozás 
eredményeit és törekvéseit ismertette, majd átte
kintést adott az ország más jelentős ipari parkja
inak a helyzetéről. Végezetül dr. Varga Sándor 
ügyvezető (Carboker Kft.) a Komlói Ipari Park 
előkészítésének állásáról tájékoztatta a megjelen
teket. Az ismertetések után a felmerült kérdésekre 
válaszoltak az előadók.

A Pécsi Ipari Park tervezett bejárása, ami
kor a már működő cégek és a további előkészü
letek megtekintése volt a kitűzött program, az 
időközben eleredt nagy eső miatt későbbi idő
pontra tolódott.

Lafferton Győző

A tapolcai szervezet életéből

V Bányászati és Szakigazgatási Konferencia 
Tapolcán és Balatongyörökön

AíZ OMBKE tapolcai szervezete és a tapol
cai bányász műszaki klub —a veszprémi bánya

kapitányság támogatásával — 1999. május 26- 
28-án immár ötödik alkalommal rendezte meg 
a Bányászati és Szakigazgatási Konferenciát. A 
rendezvényen főleg a dunántúli bányászatban 
érdekelt bányavállalkozók, tervezők és hatósá
gok képviselői vettek részt.

Az összejövetel május 26-án Balatongyörö
kön, a Hotel Panoráma különtermében, a bá
nyászatnak szállító cégek termékbemutatójával 
kezdődött, majd balatoni sétahajózással folytató
dott. A rendezvény második napját Tapolcán, a 
Bakonyi Bauxitbánya Kft. Munkásmüvelődési és 
Továbbképző Központjában dr. Zoltay Ákos, a 
Magyar Bányászati Szövetség főtitkára nyitotta 
meg, köszöntve a több mint 200 résztvevőt. Ez
után dr. Esztó Péter, a Magyar Bányászati Hiva
tal (akkori) elnöke számolt be a bányatörvény 
1999. január 19-én hatályba lépett új végrehajtási 
rendeletének pozitív és negatív oldalairól. Fontos 
pozitívumként értékelte a fekete (zug) bányászat 
elleni pontosított jogszabályokat.

Dr. Tardy János helyette államtitkár (Környe
zetvédelmi Minisztérium Természetvédelmi Hi
vatala): A barlangok és a bányászat címmel tar
tott nagy érdeklődéssel kísért előadást. Szólt ar
ról, hogy a hazai természetvédelmi szabályozás 
összhangban van az EU-előírásokkal, sőt e téren 
több európai országnál előbbre tartunk. Kifejtet
te, hogy a környezet- és a természetvédelem nem 
akar visszafogó erőként a hatóságilag jóváha
gyott bányászattal szemben fellépni, a bányászat 
visszafejlesztése gazdaságpolitikai indíttatású 
okokra vezethető vissza Az előadás után Zarán
dok János igazgató (Mészkő és Dolomit Kft., Szé
kesfehérvár) tett fel kérdést az eplényi (Veszprém 
megye) mészkőbányában fellelt barlanggal kap
csolatban. Kiss Csaba, az OMBKE főtitkára a du
nántúli bamaszénvagyon ésszerű hasznosításá
nak szükségszerű felülvizsgálatát szorgalmazta, 
vázolva a mintegy 75 Mt dunántúli barnaszén ki
termelési, felhasználási lehetőségeit a dr. Fodor 
Bélával és Kontsek Tamással közösen készített 
tanulmány alapján.

Dr. Fazekas János oki. bányagépészmémök, 
vezérigazgató (Bakonyi Bauxitbánya Kft., Tapol
ca) ismertette azokat a lehetőségeket, melyekkel 
a bányászat és a környezetvédelem között az össz
hang megvalósítható. A bauxitbányászat mindig 
kiemelten kezelte a környezetvédelmet, konkrét 
példákon említve, hogy a nyirádi karsztvízszint- 
süllyesztés leállítása után megindult feltöltődési 
folyamat eredényeként ismét csónakázható a ta
polcai tavasbarlang. Megemlítette azt is, hogy a 
bányanyitásokhoz a szakhatóságok (köztük az 
önkormányzatok), a helyi lakosság és a földtulaj
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donosok hozzájárulásának megegyezésen ala
puló megszerzése elengedhetetlen.

Kiss Ernő irodavezető (Környezetvédelmi 
Fejlesztési Intézet) az Országos Kármentesítési 
Program céljairól és eddigi eredményeiről szá
molt be. Szólt arról, hogy 25 területen eddig 42 
ilyen terv valósult meg, majd ismertette a kár- 
mentesítési eljárások menetét is.

Szabó Mátyás igazgató (Közép-dunántúli Víz
ügyi Igazgatóság, Székesfehérvár): A Dunántúli
középhegység karsztvizkészleteinek helyzete a viz- 
mentesitett bányák felhagyása után címmel tar
tott nagy érdeklődéssel várt előadást. A mintegy 
13 000 km2 területű középhegységben a nyirádi 
bauxitbányák és egyes eocén szénbányák bezárá
sából adódó, bányászati célú vízkiemelés nagy
mértékű csökkenése után 1991-től megkezdődött 
a karsztrendszer feltöltődési folyamata.

A délutáni programban először Janó István 
mb. igazgató (Közép-dunántúli Környezetvédel
mi Felügyelőség, Székesfehérvár) mutatta be a 
környezeti hatásvizsgálatok valamint a teljesít
ményértékelés rendszerét, kitérve az életciklus
vizsgálatok és a kockázatelemzés jelentőségére is. 
Kiemelten szólt arról, hogy a jelenlegi hazai kör
nyezetvédelmi szabályozás már nem utólagosan 
követő, hanem megelőző jellegű.

Dr. Márk Erika oki. bányamérnök, oki. 
környezetvédelmi szakmérnök bemutatta az 
1998-ban Hévizén megalakult új érdekképvise
leti szervezetet, a Bányavállalkozók Országos 
Egyesületét, mely elsősorban a külszíni bá
nyászat kis- és középvállalkozóinak érdekkép
viseletét vállalja fel.

A hatósági jogosit\>ányok kiadásával kapcso
latos hatósági tevékenység és az alapját képező 
jogszabályi környezet értékelése a bányavállal
kozók és a tervezők szempontjából címmel két 
előadást hallgathattak meg az érdeklődök. El
őször Rózsavári Ferenc nyug. bányahatósági fő
mérnök, a Bányamérnök Bt. ügyvezetője mondta 
el egy konkrét szilárdásvány-bányászati kon
cessziós eljárás nehézségeit, az érdekelt hatósá
gok nem mindig vállalkozásbarát hozzáállását, 
majd Károly Ferenc osztályvezető (Bakonyi Bau
xitbánya Kft., Tapolca) szólt a bányatörvény új 
végrehajtási rendeletével kapcsolatos gondokról. 
Mivel a rendelet szerint a bányászati szakigazga
tási eljárásokba a hatóságok teljes körét bevon
ják, a bevonandó hatóságok és a beadványok pél
dányszámának növekedésével a bürokrácia is 
nő. Javasolta, hogy az ügyet végső fokon elbíráló 
bányahatóság a hozzá benyújtott beadvány aláp- 
ján dönthesse el az érdekelt szakhatóságok körét. 
Az időközi jogszabályi változások miatt a bánya

térképekkel kapcsolatos szabályzat módosítá
sát is indítványozta.

Az előadások után a külfejtéses bányagépe
ket és berendezéseket, valamint az ásványelö- 
készitö- és osztályozó gépeket forgalmazó cé
gek ismertetőit hallgathatták meg a résztvevők.

Az esti program ismét Balatongyörökön 
folytatódott, ahol a Hotel Panoráma kertjében 
a tapolcai Bányász Ijjúsági Fúvószenekar 
adott hangversenyt, majd a vacsorát követően 
hagyományápoló szakestéllyel zárult a nap. Az 
utolsó napon a szokásos kérdés-felelet jellegű 
megbeszélésekre került sor.

Külön is ki kell emelni dr. Pataki Attila, Jan- 
kovics Bálint, Szirányi Zoltán és Varga Gusztáv 
szervező munkáját, akik nagy lelkesedéssel 
biztosították a rendezvény sikeres lebonyolítá
sát. Az elmúlt évhez hasonlóan ismét felvető
dött az az igény, hogy a konferencia fogalmaz
zon meg világos állásfoglalást azokról az idő
szerű kérdésekről, amelyek leginkább foglal
koztatják a bányászat szakembereit. Ehhez fi
gyelembe kell venni azt, hogy a hazai bányá
szat súlypontja egyre inkább a külszíni bányá
szat, azon belül is az építőipari nyersanyagok 
bányászata felé tolódik. Az ilyen jellegű ren
dezvények arra is alkalmasak, hogy megismer
jük egymás problémáit az eddig háttérbe szo
rult nyersanyagtermelési és -feldolgozási terü
leteken. Reméljük, hogy a jövő évben ismét ta
lálkozunk, s ekkor megszülethet az a közös ál
lásfoglalás, amely a bányászat hasznára válhat.

Károly Ferenc

A tatabányai szervezet életéből

Szakmai előadás a Vértesi Erőmű Rt.-ről

Az OMBKE tatabányai helyi szervezetének 
hagyományos szakmai előadássorozata kereté
ben 1999. március 31 -én Takács Károly, a Vértesi 
Erőmű Rt. (VÉRT RT.) vezérigazgatója tartott ér
dekes előadást (/. ábra): Az Energiagazdálkodási 
Tudományos Egyesület (ETE) jelene és jövője 
címmel. Az előadást nagy érdeklődés kisérte, hi
szen tagtársaink közül sokan most találkozhattak 
először a fiatal vezérigazgatóval, aki az ETE 
oroszlányi szervezetének jelenleg is elnöke.

Takács Károly először az 1949-ben budapes
ti székhellyel alakult egyesület szervezeti fel
építését ismertette. Ajelenleg közhasznú társa
ságként működő egyesület az MTESZ tagja, 
vezetősége az elnökből, a titkárból és a válasz
tott tisztségviselőkből áll. Az egyesület szaká-
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